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با اعلام ضرورت هدایت نقدینگی به بازار 
مسکن؛ 

مردم برای سرمایه های خود قیم 
نمی خواهند

آرمان ملی: معاون اول رئیس جمهور روز 
گذشته در جریان بازدید از سامانه مسکن 
وزارت راه و شهرسازی بر لزوم هدایت نقدینگی 
به سمت حوزه مسکن تاکید کرده و آن را عاملی 
تاثیر گذار در کاهش نرخ تورم و تقویت ارزش 
پول ملی عنوان کرده است. در واقع تردیدی 
وجود ندارد که تزریق نقدینگی می تواند به 
افزایش تولید و ایجاد تعادل در بازار عرضه و 
تقاضا منجر شود اما نکته حائز اهمیت آنست 
که آیا آن اظهارات محمد مخبر که در آن تاکید 
شده تا با هدایت نقدینگی در مسیر نهضت 
جهش مسکن استفاده شود همان گونه که 
پیش از این کارشناسان نسبت به آن هشدار 
داده بودند در نتیجه عدم امکان تامین منابع 
مالی مورد نیاز وعده ساخت 4 میلیون واحدی 
است که در اینصورت هم باید در انتظار تنش 
بزرگی دیگر در بازار مسکن به دلیل تبعات اجرا 

نشدن وعده مسکنی دولت باشیم.
 از سوی دیگر کارشناسان معتقدند مردم اگر 
نقدینگی در اختیار داشته باشند نیاز به هدایت 
دولت ندارد و برای حفظ ارزش دارایی های 
خود مستقیما در بازار مسکن سرمایه گذاری 
می کنند اما اگر منظور معاون اول دولت 
تامین نقدینگی برای سازندگان و استفاده از 
سرمایه های بخش خصوصی است که باید توجه 
داشت تامین منابع مالی یا همان استفاده از 
نقدینگی های خرد به ابزارهای وابسته است که 
در حال حاضر هیچ کدام فراهم نیست به گفته 
تحلیلگران وقتی نظام بانکی نقدینگی کافی 
ندارد و خود با مشکل ناترازی مالی مواجه است 
و همچنین اوراق مشارکت و صکوک نیز در 
اختیار سازندگان نیست و از سوی دیگر قانون 
پیش فروش ها نیز امکان استفاده از سرمایه 
متقاضیان را فراهم نمی کند هدایت نقدینگی 
چگونه خواهد بود و دولت چه نقشی در این 

میان می تواند بازی کند.  
محمد مخبر معاون اول رئیس جمهوردر 
جریان بازدید از سامانه املاک وزارت راه و 
شهرسازی گفت: رونق صنعت مسکن می تواند 
به کاهش نرخ تورم، تقویت ارزش پول ملی 
و افزایش تراز سرمایه گذاری ها منجر شود. 
همچنین توان مالی و اجرایی به همراه خلاقیت 
مردم می تواند زمینه ساز یک شکوفایی و رونق 
بزرگ و همچنین سرعت ساخت و ساز در 

صنعت مسکن شود.  
معاون اول رئیس جمهور مکان یابی مناسب 
برای طرح مسکن ملی را یک امر ضروری 
برشمرد و گفت:  در این صورت سرمایه گذاری ها 
در این بخش توجیه پذیر می شود و نقدینگی 
سرگردان در جامعه می تواند در اقتصاد کشور 
اثر مثبت داشته باشد که البته در کنار این موارد 
باید از فناوری های نوین جهانی هم در ساخت 
مسکن استفاده کرد. بنابراین ضرورت دارد، 
وزارت راه و شهرسازی در مسیر اجرای نهضت 
طرح ملی مسکن و ساخت 4میلیون واحد 
مسکونی، یک مدل جامع و با توجیه پذیری 
برای  تا  کند  تنظیم  اقتصادی  بالای 
سرمایه گذاران انگیزه کافی درخصوص ورود 
به صنعت مسکن ایجاد شود.  وی ادامه داد: 
دولت در حوزه بازار مسکن چند کار را همزمان 
انجام می دهد که یکی نظارت بر وضعیت اجاره 
بهای واحدهاست. همچنین در این راستا کمک 
ودیعه مسکن را پیش بینی کرده ایم که اقدامات 
اجرایی برای پرداخت به متقاضیان آغاز شده 
است و در کنار این اقدامات، بخشنامه ای هم در 
جلسه سران تصویب شد تا اجاره های مسکن 
بی رویه بالا نرود و در روزهای آتی بازرسی ها 
در این رابطه هم شروع خواهند شد و سازمان 
تعزیرات با بنگاه هایی که در این خصوص تخلف 

کنند برخورد خواهد کرد.  
معاون اول رئیس جمهور افزود: تسریع در 
تکمیل واحدهای نیمه تمام مسکن مهر و 
طرح اقدام ملی مسکن از عوامل مهم حل 
مشکل مسکن است که در این طرح ها برخی 
زیرساخت ها آماده نبوده که برنامه ریزی شده 
تا به سرعت روند اتمام و تکمیل آنها نهایی شود 

تا در اختیار مردم قرار گیرد. 
وی با اشاره به طرح نهضت ملی مسکن در 
دولت سیزدهم ادامه داد: خوشبختانه مشکل 
زمین بیش از یک میلیون و سیصد هزار واحد 
مسکونی در این طرح حل شده و پیشرفت 
خوبی در شروع ساخت این واحدها ایجاد 

شده است. 
 مخبر بر اهمیت بهره گیری از فناوری 
روز دنیا در ساخت این واحدها تاکید کرد 
و افزود: مدلی در وزارت راه و شهرسازی در 
حال تهیه است تا با ارائه تضمین های کافی، 
سرمایه گذاری در طرح نهضت ملی مسکن 
برای سرمایه گذاران مهیا شود که البته تکیه 
بر توان مالی و اجرایی مردم در اجرای نهضت 
ملی مسکن به اجرای موفقیت آمیز این طرح 

کمک می کند. 

بـازتــــاب

 سیکل معیوب صنعت خودروسازی 
تداوم خواهد یافت ؛

 اما و اگرهای خودروهای وارداتی 
۱۰ هزار دلاری

آرمان ملی: فاطمی امین، وزیر صمت دولت سیزدهم 
در یک برنامه تلویزیونی از نهایی شدن آیین نامه واردات 
خودرو خبر داد و تاکید کرد که هدف دولت بر روی واردات 
خودروهای اقتصادی و با کیفیت زیر ۱۰ هزار دلار است. 
هرچند واردات به عنوان عامل مهم در ایجاد رقابت و شکست 
انحصار خودروسازان بسیار اهمیت دارد اما در این میان چند 
علامت سوال شکل می گیرد؛ آیا واقعا خودروی با کیفیت زیر 
۱۰ هزار دلاری وجود دارد و وارد کردن این دست خودروها 
تنها ادامه دادن سیکل معیوب مونتاژکاری خودروهای با 
تکنولوژی قدیمی نیست؟ آیا تمرکز دولت تنها به کنترل 
بازار خودرو به هر قیمتی است یا اینکه هدف بهبود صنعت 

را در ذهن دارد؟
وزیر صنعت، معدن و تجارت از واردات خودروهای کمتر 
از ۱۰ هزار دلار برای تامین نیاز اقشار متوسط و گروه هایی 
که تمایل به خرید خودروی ارزان و با کیفیت دارند خبر داده 
است در واقع فاطمی امین که برای پاسخ دهی به شبهات 
و ابهامات ایجاد شده در زمینه واردات خودرو و البته نشان 
دان عملکرد خود به نمایندگانی که برای استیضاح او خط و 
نشان می کشیدند در برنامه ای تلویزیونی حاضر شده بود در 
خصوص واردات خودروی اقتصادی با کیفیت گفت: تاکید 
دولت بر ورود خودروهای اقتصادی زیر ۱۰ هزار دلار است 
که با از رده خارج کردن خودروهایی همچون پژو، سمند و 
تیبا در سبد محصولات بتوان از این خودروها برای پر کردن 
جای خالی محصولات قدیمی استفاده کرد و بعدها بتوان این 
خودروها را در کشور تولید و مونتاژ کرد.چنین صحبت هایی 
نه تنها ابهامات پیرامون موضوع واردات خودرو را برطرف نکرد 
بلکه موجب تشدید نگرانی برخی از کارشناسان و فعالان این 
حوزه شد. نگرانی از اینکه وارداتی که می تواند سطح کیفی و 
کمی تولیدات داخلی را نیز بالا ببرد و در بلند مدت صنعت 
خودرو کشور را بهبود ببخشد تنها مسکنی شود بر التهابات 
این روزهای بازار. امیرحسن کاکایی، کارشناس صنعت 
خودرو در این خصوص می گوید: سرکوب تولید و ادعای 
کنترل بازار به واسطه آن و صحبت های چندباره در خصوص 
واردات خودرو و کنترل بازار به این بهانه تنها نشان دهنده 
فراموشی تولید و عدم وجود برنامه ای مشخص برای توسعه 
و بهبود تولید در صنعت کشور است. امیرحسن کاکایی در 
خصوص شایعات مبنی بر کاهش تعرفه واردات خودروهای 
اقتصادی و تایید تلویحی آن توسط فاطمی امین گفت: وقتی 
حرف از واردات به هر قیمتی می زنیم یعنی همین کاهش 
تعرفه ها. مکانیزم هایی همچون تعرفه، عوارض و مالیات برای 
کنترل و توسعه کشور و پرداخت هزینه های کشور است 
و هنگامی که جناب وزیر صحبت از پایین آوردن تعرفه ها 
می کند به معنی کاهش درآمد های دولت و بخشیدن از جیب 
بیت المال است. با اینگونه صحبت ها واردات خودرو به کشور 
نه تنها عاملی برای پیشرفت صنعت در کشور نخواهد بلکه 
بیشتر نمایشی رسانه ای برای وزارت صمت خواهد بود. وی 
همچنین با طرح این سوال که در صورت کاهش تعرفه های 
واردات، آیا تعرفه قطعه سازان و خودروسازان هم به همان 
میزان کاهش می یابد گفت: اگر جواب این پرسش خیر باشد 
که شما با اینکار و با واردات خودرو به هر قیمت تولید کشور 
را نابود می کنید و حالا اگر جواب پرسش بله باشد، بخش 
دیگر از درآمدهای دولت را فقط برای واردات خودرو از بین 
برده اید. او در ادامه گفت: بخش آسیب پذیر از سیاست های 
این چنینی بخش های مربوط به قطعه سازان و صنایع زنجیره 
تامین هستند و خودروسازان می توانند با مونتاژکاری به کار 
خود ادامه دهند و آسیبی نبینند. اما نکته ای که باید به آن 
توجه داشت این است که واردات نه تنها برای تولید کشور 
مضر نیست بلکه با ایجاد رقابت و دسترسی به تکنولوژی های 
روز دنیا امری مفید و سودمند برای صنعت خودروی کشور 
خواهد بود، ولی باید این نکته را در نظر داشت که این واردات 
اگر کنترل نشود و حساب شده نباشد نه تنها به رشد و ارتقای 
صنعت کشور نمی انجامد بلکه باعث نابودی آن نیز می شود. 
 خودروهای ارزان قیمت اروپایی با کیفیت 

خواهند بود؟
در صحبت های فاطمی امین به وضوح به خودروهای 
اروپایی اشاره شد که با وجود تحریم ها اگر مذاکره با این 
شرکت ها ممکن است سوال اصلی این است که چرا به جای 
خودرو قطعات و مواد اولیه با کیفیت به ما نمی دهند. کاکایی 
در این خصوص گفت: همه ما می دانیم که عمده مشکل 
صنعت خودروی کشور نرسیدن قطعات یا رسیدن قطعات 
بی کیفیتی است که با دور زدن تحریم ها هزینه های زیادی 
بر دوش خودروساز می گذارد و آخر سر هم قطعه با کیفیت به 
کشور نمی رسد. در زمینه سیاسی واردات خودرو از کشورهای 
اروپایی کوته بینی است و می توان آن را به شیرینی مسمومی 
تشبیه کرد که هدف آن نابودی صنعت کشور است. اگر 
مذاکره با کشورهای اروپایی ممکن است چرا نمی توان با 

مذاکره از آن ها قطعات و مواد اولیه با کیفیت گرفت؟
مورد بعدی که در صحبت های فاطمی امین به زعم این 
کارشناس برای صنعت کشور ترسناک بود اعلام شروع مذاکره 
برای واردات خودرو است. کاکایی در اینباره گفت: مگر دولت 
باید برای واردات خودرو مذاکره کند و این نشان می دهد که 
دولت و وزارت صمت به جای تلاش برای بهبود صنعت به 
خصوص صنعت خودروی کشور به دنبال واردات هستند آن 
هم به هر قیمتی که نتیجه ای جز نابودی صنعت خودرو کشور 
در زمانی کوتاه ندارد. بحث مهم دیگر استفاده از لفظ با کیفیت 
برای خودروهای اقتصادی ۱۰ هزار دلاری اروپایی است. 
فاطمی امین و وزارت صمت هرگز پاسخ ندادند که چگونه 
قرار است خودرویی ۱۰ هزار دلاری در شرایط اقتصادی و 
تورمی اروپا می تواند کیفیتی مطلوب و فراتر از آنچه در داخل 
هست داشته باشد. مثال واضح آن هم در خودروهای داخلی 
کشور فیات ۵۰۰ است که خودرویی ارزان در اروپا به حساب 
می آید و کیفیتی در حد خودروهای داخلی دارد. چیزی که 
از این صحبت ها مشخص است در نهایت واردات به یکسری 
خودروی بی کیفیت چینی و کره ای ختم می شود که هرگز 
نمی تواند در خط تولید خودروسازان داخلی مونتاژ شوند و 
اگر هم این مونتاژ امکان پذیر باشد با تمام هزینه های تولید، 

واردات این خودروها به صرفه تر خواهد بود.

ذرهبیـــن

آرمان ملی : حال صنایع دارویی وخیم است و خط تولید دارو در معرض تعطیلی جدی قرار گرفته است، به گونه ای که چندی 
پیش  فعالان حوزه دارو در نامه ای خطاب به رئیس جمهور، نسبت به تعطیلی واحدهای تولیدی خود در آینده نزدیک 
هشدار دادند این در حالی بود که کمیسیون بهداشت مجلس نیز در قالب نامه ای مشکلات این حوزه را پیگیری کرده بود، 
اما به رغم تمامی این هشدارها  وزارت بهداشت متاسفانه عزمی جدی برای حل مشکلات ندارد. در این رابطه بررسی ها 
نشان می دهد از اواخر سال گذشته تولیدکنندگان دارو حتی یک دلار ارز دریافت نکرده اند  که به همراه تحریم های اعمال 

شده چالش تامین مواد اولیه را تقویت کرده و تداوم آن نتیجه ای جز تعطیلی واحدهای تولیدی در پی نخواهد داشت. 
به عقیده فعالان این حوزه دولت باید هرچه زودتر تکلیف دو موضوع 
مهم را در صنعت دارو روشن کند اولین مسأله معضل آزادسازی ارز و 
حذف ارز دولتی برای واردات مواد اولیه دارو یا داروی نهایی است که 
می تواند در قدم اول انگیزه های تولید بیشتر دارو را در بین فعالان این 
صنعت ایجاد کند و مساله دیگر تعیین تکلیف بدهی های دولت اعم از 
داروخانه ها و مراکز درمانی و بیمارستان های دولتی به بخش خصوصی 
است که باعث می شود دست  تولیدکنندگان را به لحاظ تامین      نقدینگی 
و سرمایه در گردش کافی باز کند لذا اگر دولت هر چه زودتر چالش های 
موجود در این حوزه را شناسایی و رفع نکند باید منتظر چالش های 

جدی تری در این صنعت باشیم.
 سود دارو به جیب واردکنندگان و هزینه آن به ضرر مردم

دبیر سندیکای تولید کنندگان مواد شیمیایی و بسته بندی دارویی 
در این خصوص گفت: گویا کسی صدای تعطیلی صنعت داروسازی 
را نمی شنود به طوری که سال گذشته که مصوبه ای برای حذف ارز 
ترجیحی دارو وجود نداشت و متاسفانه ارز ترجیحی بسیاری از مواد 
مورد نیاز صنعت دارو حذف شد و این موضوع باعث شد شرکت ها برای 
تهیه سرمایه در گردش خود به مشکل برخورد کنند و بانک ها وام کافی 
نمی دهند و شرکت های کوچک و متوسط هم وثایق لازم را در اختیار 
ندارند. میثم کریمی گفت: کسانی که این مسیر را می روند باید از عواقب 
کار و تصمیمات خود آگاه باشند و مسئولیت آن را بپذیرند درنتیجه 
هشدار می دهم اگر سه موضوع تخصیص ارز- اصلاح قیمت و تامین 
سرمایه در گردش، اتفاق نیفتد باید شاهد از تعطیلی برخی از کارخانجات 
باشیم. سود این موضوع به جیب واردکنندگان خواهد رفت و هزینه آن 
را مردم و بیماران باید بپردازند. او ادامه داد: بسیاری از صنایع دارویی به 
علت سیاستگذاری های نادرست به سمت تعطیلی می روند. و اگر تامین 
ارز و اصلاح قیمت ها اتفاق نیفتد برخی کارخانه ها تعطیل می شوند. 
سود این  مسئله به جیب وارد کنندگان و زیان آن برای مردم خواهد بود 
که متاسفانه در ماه های اخیر شاهد افول فعالیت کارخانه های دارویی 
هستیم همچنین از تاریخ ۱۵ بهمن ۱4۰۰ تا امروز یک دلار ارز به هیچ 
شرکت دارویی داده نشده است و اگر  این وضعیت ادامه پیدا کند و صنایع 
دارویی در این ماه ها نتوانند مواد اولیه خود را تامین کنند قطعا با تعطیل 

خطوط دارویی مواجه خواهیم بود.
 دولت همه چیز را افزایش داده اما قیمت دارو را نه 

رئیس هیات مدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران 
در این خصوص معتقد است: صنایع داروسازی در سخت ترین شرایط 
جنگ تحمیلی، تحریم های ظالمانه، شیوع کرونا و شرایط دشوار پیش 
آمده، همواره ضامن استقلال و افتخار کشور در حوزه سلامت بوده اند، 
اما در شرایط کنونی بی توجهی به حداقل درخواست های این صنعت 
که از الزامات اولیه تولید می باشد با بلاتکلیفی در تصمیم گیری، شرایط 

را به گونه ای فراهم کرده که تامین و تولید دارو را سخت تر و به مرز 
بحران رسانده است و حتی با وجود مکاتبات متعدد برای اقدام فوری و 
پیشگیری از بحران دارویی، تاکنون هیچ اقدام عملی در این خصوص 
انجام نشده و ضمن از دست دادن فرصت، امکان تولید بسیاری از داروها 
از بین رفته است. محمد عبده زاده گفت: تولید دارو به هیچ عنوان مناسب 
نیست و دلایل آن هم کاملا مشخص است و برای تولید دارو، نیاز به تامین 
ارز و بهای تمام شده وجود دارد که متاثر از تورم کشور است همچنین 
تخصیص ارز از حالت انضباط خارج شده و در بحث بهای تمام شده هم 
که تولید وابسته به مواد اولیه، هزینه های جانبی، بسته بندی، نهاده های 
تولید، حامل های انرژی و... است و نگاهی به اصلاح قیمت دارو نیست.  او 
بیان کرد: دولت همه چیز را افزایش داده اما قیمت دارو به همان میزان 
قبل باقی مانده است از سوی دیگر اصلاح نشدن قیمت دارو نتیجه ای جز 
ورشکستگی و تعطیلی کارخانه های دارویی ندارد و در نهایت به کمبود 
و فقدان دارو منجر می شود و این مساله در گروه های مختلف دارویی 
متفاوت است همچنین در شربت ها افزایش قیمت شکر تاثیرگذار است 
که اکنون سه برابر شده است و در سرم ها و مواد اولیه پتروشیمی که متاثر 
از پلی اتیلن و پلی پروپیلن است که در بورس به روز عرضه و قیمت آن 
از سوی خود دولت تعیین می شود از سوی دیگر ارزش افزوده کالاهای 
اساسی یک درصد شده، اما این عدد برای داروسازی همان ۹ درصد و 
بر اساس ارز نیمایی است و قیمت گاز از سال ۹۹ تاکنون ۱۰ برابر شده 
و به این موارد باید افزایش ۵۷درصدی حقوق و دستمزد، افزایش ۳۰ 
درصدی حمل و نقل، اخذ سود و تعرفه بازرگانی بر ماشین آلات خطوط 
تولید برای اولین بار در کشور را هم اضافه کرد بنابراین بهای قیمت تمام 
 شده داروهای تولیدی به شدت افزایش پیدا کرده است و باید به نسبت 
تمام این افزایش ها، قیمت دارو هم به روز شود. او تاکید کرد: صورت 
مساله این شرایط کاملا مشخص و تصمیم آن با خود دولت است و باید 
مشخص شود که دولت قصد دارد از بیمار حمایت کند یا خیر؟ اگر 
اصل بر حمایت است باید پوشش بیمه ای دارو ۱۰۰درصد شود و مردم 
هیچ هزینه ای پرداخت نکنند اما اگر حمایت نیست و سیاست پایین 
نگه داشتن قیمت دارو است باید تورم این حوزه صفر شود که عملا 
امکان پذیر نیست و طبق بودجه ۱4۰۱ و دستورالعمل هایی که در حال 
اجرا شدن است همه چیز تغییر کرده و بر اساس ارز نیمایی انجام می شود 
به همین دلیل باید قیمت دارو مانند دیگر صنایع متناسب با نرخ تورم 
اصلاح شود و همزمان پوشش بیمه ای بیماران افزایش پیدا کند. این 
مسئول درباره اینکه چه داروهایی در کشور کمیاب هستند یا احتمالا 
کمیاب خواهند شد هم بیان کرد: بسیاری از شرکت ها به دلیل اینکه 
بیشتر محصولاتشان در حاشیه زیان قرار گرفته، بر اساس موادی که در 
اختیار داشتند تاکنون تولیداتشان را داشته اند، اما در حال حاضر هیچ 
سفارشی را ثبت نکرده و این باعث می شود که در آینده تولیدی نداشته 

باشند. همین حالا تولید سرم در کشور به شدت کاهش پیدا کرده و به 
اندازه نیاز بازار نیست و شربت های آنتی بیوتیک هم کمیاب شده اند. این 
شروع اتفاقی است که ما نگران آن هستیم. او بیان کرد: صنایع دارویی 
نمی خواهند دارو تولید نکنند، تولید ما با جان و سلامت مردم در ارتباط 
است و ما به هیچ عنوان نمی خواهیم تولید را متوقف کنیم. اما برای 
تولید درست و مناسب باید صنعت دارو از حداقل هایی برخوردار باشد. 
تخصیص به موقع ارز و بهای تمام شده که خود دولت مصوب می کند، 

مثل دیگر صنایع برای دارو هم لحاظ شود.
 قطعی برق صنایع دارویی را به نابودی کشانده است

رئیس کمیته دارو و غذای کمیسیون بهداشت و درمان مجلس در 
خصوص مشکلات حوزه دارو گفت: بخشی از مشکلات در مورد قطعی 
برق صنایع دارویی است که کمیسیون در نامه ای به وزیر نیرو نسبت به 
این موضوع هشدار داد و از وزارت صمت هم پیگیری های لازم صورت 
گرفت و تا حدی این مشکل حل شد و تاکید داشتند که قطعی برق 
سهوی بوده و باید مطمئن شویم که برق صنایع دارویی قطع نمی شود در 
این رابطه هفته گذشته مدارکی از قطعی برق صنایع دارویی شهرک های 
هشتگرد، بهارستان و نظرآباد را به وزارت نیرو ارسال کردیم. عبدالحسین 
روح الامینی نجف آبادی افزود: مشکل دیگر در مورد بحث تعرفه و حق 
گمرک است و نکته اینجاست که ایجاد مشکل برای صنایع دارویی در 
هر شرایطی منجر به توقف و کاهش تولید دارو می شود و مجبور خواهیم 
شد به سمت واردات آن هم در شرایط فعلی و با توجه به وضعیت ارزی 
پیش برویم در این رابطه تمامی شرکت های داروسازی در نامه ای به 
رئیس جمهور ابراز نگرانی کردند که از تیرماه خطوط دارو تعطیل خواهد 
شد و امکان تولید دارو را نداریم و از سال گذشته تاکنون به طور مداوم 
تاکید می کنیم که نمی شود تمامی هزینه ها افزایش یابد اما قیمت دارو 
تغییری نکند، متاسفانه آرای کمیسیون قیمت گذاری هم ابلاغ نمی شود 
در حالی که شرکت های تولید دارو جدا از صنایع دیگر نیستند. عضو 
اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان تجهیزات پزشکی با بیان اینکه 
ارز 42۰۰ ریشه بسیاری از مشکلات دارو و درمان است، گفت: اگر این ارز 
نبود شاید با مشکلات فعلی مواجه نبودیم البته با مشکل تجمیع عوارض 
هم مواجه هستیم و می طلبد یا صفر شود و یا هم تخفیف داده شود. 
موضوع تعرفه هم یکی از مشکلات ما است که درخواست کردیم نظام 
مند شود. ما نه ممنوعیت واردات می خواهیم و نه می خواهیم صددرصد 
از تولید داخل حمایت شود بلکه می طلبد مکانیزمی واقعی برای تعرفه 
گذاری پیش بینی شود و سازمان توسعه تجارت هم این موضوع را 
پذیرفته است، متوسط تعرفه تجهیزات پزشکی ۹ درصد است در حالی 

که تعرفه محصولی که ۳۵ سال است صادر می شود ۱۰ درصد است.
 جولان سوداگران در بازار 

عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی درخصوص 
مشکلات صنعت دارو گفت: اورهال و بروز رسانی شرکت های دارویی 
از دلایل کمبود دارو در دو سال اخیر بوده که این مشکل نشات گرفته از 
کم توجهی دولت ها به موضوع دارو است و کمیته دارو و غذای مجلس 
از ابتدای شیوع اپیدمی کرونا پیگیر تامین داروی مورد نیاز کشور بود، 
حتی جلسات متعدد  و منظمی با وزارت بهداشت و درمان و سازمان 
دارو و غذا در این راستا برگزار شد. فاطمه محمدبیگی بیان کرد: با وجود 
پیگیری های صورت گرفته از طرف کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
هنوز مشکلات گمرکی در جای خود پابرجاست و تحریم های دارویی 
در کنار عدم تامین اعتبارات لازم برای حمایت از صنعت دارویی کشور 
بیش از گذشته این شرایط را بحرانی تر کرده است؛ در این بین سوداگران 
و سودجویان در بازار دارو و غذا جولان می دهند. او تاکید کرد: برخی 
از داروهایی که قابلیت تولید در داخل کشور را دارند با عدم حمایت 
سرمایه گذاران دولتی و خصوصی مواجه می شوند اما در مقابل مشابه 
خارجی آن با ارز دولتی تامین و منجر به تضعیف صنعت تولیدات داخلی 
دارو و پژوهشگران آن می شود و با تمام این تفاسیر انتظار می رود دولت 
حمایت های بیشتری در تولیدات داخلی در حوزه دارو و غذا داشته 
باشد. گفتنی است از آنجایی که ایران از لحاظ مصرف دارو جزو 2۰ کشور 
اول جهان است و در آسیا پس از چین و ژاپن در رتبه سوم قرار دارد لذا  
موانع موجود بر سر راه صنعت دارویی کشور را می توان به عدم وجود 
فرصت های صادراتی مناسب برای محصولات دارویی، عدم دسترسی 
راحت به مواد اولیه وارداتی و نبود برنامه  ریزی مناسب تقسیم  بندی کرد 
همچنین عدم توانایی در تامین مالی سرمایه در گردش و تامین مالی 
ماشین  آلات و تجهیزات به دلیل عدم تامین ارز مورد نیاز نیز مشکل  ساز 
شده است.  به عقیده کارشناسان از مهم ترین راهکارها در راستای مرتفع 
نمودن این موانع، اصلاح نظام قیمت  گذاری دارو و واگذاری شرکت های 
شبه  دولتی به بخش خصوصی واقعی است همچنین در حوزه صادرات، 
با توجه به روابط مناسب ایران با عراق، افغانستان و سوریه که به دلیل 
جنگ نیاز دارویی بالایی دارند و نیز تولید داخلی داروهای موردنیاز و 
پایین بودن هزینه سرانه دارو در ایران، پیشنهاد می شود برنامه  ریزی 
برای حفظ و گسترش سهم بازارهای صادراتی در اولویت شرکت های 

دارویی قرار بگیرد.

»آرمان ملی« مشکلات صنایع دارویی را بررسی می کند

آمپاس کارخانه های دارویی

؛

در پاسخ به گزارش»رشد اقتصادي صفردرصدي نتیجه عملکرد دولت سیزدهم«؛ 

قلبواقعیتعملکردبانیانوضعموجودرانمیپوشاند
آرمان ملی: در روزنامه ۳۱ خرداد ماه گزارشی تحت عنوان 
رشد اقتصادي صفردرصدي نتیجه عملکرد دولت سیزدهم 
منتشر شده بود که در آن به پاسخ سازمان برنامه و بودجه به نامه 
سرگشاده 6۱ اقتصاددان پرداخته بود. در واقع سازمان برنامه در 
واکنش به نامه اقتصاددانان که نسبت به روند آشفتگی اجتماعی 
و دغدغه عمومی مردم از تامین معیشت و پایداری کسب و کار 
در پی افزایش خبرهای ناامیدکننده نتایج مذاکرات هسته ای و 
شوک های سیاستی متعدد که با »جراحی اقتصادی« و »حذف 
ارز ترجیحی واردات کالاهای اساسی« اقتصاد ابراز نگرانی کرده 
بودند، آورده بود، اقتصاد ایران با استناد به عبارت »شرایط حساس 
کنونی« از اصلاحات علمی و ساختاری در اقتصاد به ویژه در موضوع 
بغرنج »قیمت گذاری دستوری« دور شده و در نتیجه آن اقتصاد 
کشور به تدریج از تعادل در بازارهای مختلف فاصله گرفته و قیمت 
متغیرهای کلان دچار اختلال شده که رشد تا 8 برابری نقدینگی 
و تورم ۵۰ درصدی نتیجه این رویکرد بوده است. حال با انتشار این 
پاسخ بازهم سازمان برنامه و بودجه جوابیه ای را به این روزنامه 
ارسال کرده که البته مشخص نیست چرا این سازمان وقت و هزینه 
خود را صرف پاسخ دادن به مطلبی کرده که متعلق به خودش بوده و 
اساسا روزنامه به غیر انتخاب تیتر از میان جملات منتشر شده دخل 
و تصرفی در آن نداشته است. گویا اساسا مدیران این سازمان حتی 
حاضر به شنیدن اظهارات خود در صورتی که جنبه مثبت نداشته 

باشد هم نیستند؟! در ادامه این جوابیه را می خوانید: 
بسیار قابل تأمل است که آن رسانه از میان خیل مطالب عملی 
تیتر دروغ و خلاف واقعی با عنوان رشد اقتصاد صفر درصدی نتیجه 
عملکرد دولت سیزدهم را چاپ کند. رشد صفر درصدی اقتصادی به 
دولتی اختصاص دارد که برخی رسانه ها با دید سیاسی از آن حمایت 
کردند و حالا چشم ها را بسته و با انگیزه های سیاسی بذر ناامیدی 
در جامعه می کارند؛ دولتی که در کارنامه هشت ساله اش رشد 
اقتصادی به حدود ۰. 4 درصد رسید؛ حال  آنکه در زمستان سال 
۱4۰۰ رشد اقتصادی کشور به ۵. ۷ درصد رسیده و در کل سال 
۱4۰4 رشد اقتصادی رقم 4. 4 درصد را ثبت کرده است.  در مورد 

شاخص های دیگر هم اوضاع همین گونه است، مهم ترین معضلی 
که دولت در ابتدای آغاز به کار خود با آن مواجه بود، خزانه منفی ای 
بود که حتی پرداخت حقوق را با اما و اگر مواجه کرده بود؛ در برابر 
مشکل برای تأمین هزینه های جاری اغلب طرح های عمرانی 
خوابیده بود.  درمجموع بیش از 6۰ هزار میلیارد تومان تخصیص 
بدون منبع در خزانه باقی بود و دولت برای اداره کشور باید علاوه 
بر صرفه جویی به فکر افزایش درآمد هم بود.  در این میان انتشار 
سنگین اوراق مالی در دولت قبل عملا موجب تعهد بازپرداخت 
بین ۱۰ تا ۱2 هزار میلیارد تومان در ماه بود و دولت باید ۵۳۵ هزار 
میلیارد تومان اوراق قبلی را بازپرداخت می کرد.  در شش ماه دوم 
سال ۱4۰۰ نسبت به مدت مشابه سال قبل میزان منابع درآمدی 
دولت ۱۰2 درصد افزایش یافت و با تمرکز بر احیای فروش نفت 
میزان درآمدهای نفت و فرآورده های نفتی در این مدت یک هزار و 
44۳ درصد رشد کرد.  با وجود افزایش درآمدهای گمرکی ناشی 
از افزایش تجارت خارجی دولت برای کمک به شرایط بازار سرمایه 
کمتر به سراغ فروش اوراق مالی رفت و درآمدها از این محل ۵ 
درصد کاهش پیدا کرد؛ به عبارت دیگر دولت نگاه درآمدی و تأمین 
هزینه های جاری خود از محل بورس نداشت.  بودجه اعتبارات 
عمرانی و اشتغال در پایان سال ۱4۰۰ رکورد تاریخی زد و به بیش 
از 2۰۰ هزار میلیارد تومان رسید، تنها در شش ماه دوم اعتبار 
تملک دارایی های سرمایه ای 6۳ درصد افزایش یافت.  یکی از 
مهم ترین ریشه تورم رشد نقدینگی در اثر استقراض از بانک مرکزی 
بود؛ دولت سیزدهم زمانی روی کار آمد که در پنج ماه اول سال 
۵4 هزار میلیارد تومان تنخواه بانک مرکزی هزینه شده بود؛ این 
تنخواه البته در پایان سال ۱4۰۰ تسویه شده؛ دولت در فروردین 
۱4۰۰ بیش از 2۳ هزار میلیارد تومان از تنخواه بانک مرکزی 
استقراض کرد که این رقم در اردیبهشت ۱4۰۰ به ۳۹ هزار میلیارد 
تومان رسید. این در حالی است که در دو ماه ابتدایی سال ۱4۰۱ 
دولت برای تأمین هزینه های خود حتی یک ریال از منابع بانک 
مرکزی استفاده نکرده است.  از سوی دیگر همزمان با بازپرداخت 
اصل و سود اوراق منتشره دولت قبل از میزان فروش و واگذاری 

اوراق مالی اسلامی در سال ۱4۰۰ بیش از ۱2 درصد کاهش پیدا 
کرد که بیانگر افزایش سهم درآمدهای پایدار در تأمین هزینه های 
دولت است. به غیر از بهبود شاخص های کلان بودجه یعنی کاهش 
وابستگی به درآمدهای نفتی؛ کاهش انتشار اوراق؛ رکورد تاریخی 
تخصیص بودجه عمرانی و عدم استقراض از بانک مرکزی وضعیت 
شاخص های کلان اقتصادی هم وضعیت مناسب تری دارند.  حجم 
تجارت خارجی از شهریور ۱4۰۰ تا اردیبهشت ۱4۰۱ نسبت 
به مدت مشابه سال قبل بیش از ۳6 درصد افزایش پیدا کرده و 
میزان صادرات با رشد ۳۱ درصدی در این مدت به ۳۹ میلیارد 
4۷4 میلیون دلار رسیده است.  مرگ روزانه ۷۰۰ نفر براثر کرونا 
موجب تعطیلی بسیاری از مشاغل شده بود، به طوری که در سال 
۱۳۹۹ نه تنها شغل جدیدی ایجاد نشد بلکه بیش از یک میلیون و 
2۱ هزار شغل هم از دست رفت، با تمرکز دولت بر ایجاد اشتغال 
از یکسو و کنترل کرونا با اجرای واکسیناسیون از سوی دیگر در 
سال ۱4۰۰ بیش از ۱۷8 هزار شغل ایجاد شد که در اثر آن نرخ 
بیکاری از ۹. 6 در سال ۱۳۹۹ به ۹. 2 در سال ۱4۰۰ کاهش پیدا 
کرد.  علاوه بر تسویه تنخواه بانک مرکزی در سال گذشته خالص 
مطالبات بانک مرکزی از بخش دولتی هم 8۰۰ هزار میلیارد ریال 
کاهش پیدا کرد، در اثر انضباط بودجه ای و عدم استفاده از منابع 
بانک مرکزی پایه پولی در شش ماهه دوم سال ۱4۰۰ نسبت به 
مدت مشابه سال قبل ۳. ۹ درصد کاهش پیدا کرد و نقدینگی هم 
در این مدت 2 درصد کمتر شد تا درمجموع سطح عمومی قیمت 
۷. 6 درصد کمتر شود.  این در حالی است که میزان نقدینگی در 
دوره هشت ساله قبل بیش از هشت برابر و تورم حدود ۵۰ درصدی 
به مردم تحمیل شده بود؛ البته همچنان سهم بی نظمی بانک ها از 
رشد نقدینگی بالا است که دولت و بانک مرکزی برای کاهش اضافه 
برداشت بانک ها هم در سالجاری برنامه مدونی دارند. سال  کشور از 
رفتار برخی رسانه ها با انگیزه سیاسی و جناحی ضربه خورده است؛ 
نیاز به تبلیغ نیست آمار خود گواه نتیجه عملکرد کمتر از یک ساله 
دولت سیزدهم است؛ هرچند کسی که خود را به خواب زده با هیچ 

بشیر و نذیری از خواب بلند نخواهد شد. 


